

تنظم كلية الآداب والعلوم الإنسانية بجامعة محمد الخامس بالرباط
وبشراكة مع الجمعية المغربية للبحث اللساني

ندوتها الدولية الأولى
في موضوع:

”قضايا راهنة في اللسانيات التطبيقية“



10:00
صباحا



9 / 8
ماي

بمدرج الشرف الإدريسي بكلية الآداب والعلوم الإنسانية،
باب الرواح، الرباط، المغرب.





الجمعية المغربية للبحث اللساني
The Moroccan Society of Linguistic Research



جامعة محمد الخامس بالرباط
كلية الآداب والعلوم الإنسانية
Université Mohammed V de Rabat
Faculté des Lettres et des Sciences Humaines
Mohammed V University in Rabat
Faculty of Letters & Human Sciences

الندوة الدولية الأولى للجمعية المغربية للبحث اللساني بتعاون مع كلية الآداب والعلوم
الإنسانية بجامعة محمد الخامس
09-08 ماي 2024
قضايا راهنة في اللسانيات التطبيقية

تنظم كلية الآداب والعلوم الإنسانية بجامعة محمد الخامس بالرباط بشراكة مع الجمعية المغربية للبحث اللساني ندوتها الدولية الأولى عن: "قضايا راهنة في اللسانيات التطبيقية". وتدعو الجمعية كافة الباحثين والمهتمين بقضايا اللسانيات التطبيقية إلى المشاركة في هذه الندوة المزمع عقدها يومي 08 و09 ماي 2024، برحاب كلية الآداب والعلوم الإنسانية بجامعة محمد الخامس بالمغرب. وتروم الجمعية من خلال هذا النشاط العلمي خلق فضاء واسع ومنفتح لمناقشة قضايا اللسانيات التطبيقية في إطار تنوع التصورات والخلفيات الموجهة لها.

تهتم أعمال الندوة بالمحاور الآتية:

■ الوضع اللغوي والإعداد اللغوي والسياسة اللغوية:

- العربية واتصال اللغات في المغرب: التاريخ والوضع الحالي؛
- مكونات التعدد اللغوي والمقارنة بينها في الوظيفة والاستعمال؛
- قضايا الأزواج اللغوي؛
- تحليل مواقف المتكلمين من اللغات المستعملة.

■ اللغة العربية في التعليم:

- درس اللغة العربية في التعليم قبل الجامعي، من حيث مناهجه وأهدافه وموارده وأدواته التعليمية، وحظه من تقانة المعلومات والاتصال، ومكانته كما وكيفاً مقارنة بدرس اللغة الأجنبية؛

- اللغة العربية في التعليم العالي باعتبارها لغة بحث علمي وتدرّس في مختلف التخصصات؛
- تجديد الأوصاف النحوية والدراسات اللغوية العربية الضرورية التي تشكل قاعدة إعداد الموارد المرجعية في التعليم والبحث كالكتب المدرسية والمعاجم والمداخل اللغوية؛

- الوضع اللغوي في المجتمع وأثره في تعليم اللغة العربية؛

- البحث في سبل إعداد مستقبل أفضل للغة العربية في المؤسسة التعليمية والمجتمع.

شروط المشاركة:

- أن تكون المداخلة باللغة العربية أو الإنجليزية أو الفرنسية؛

- أن يتعلق بحث المشاركة بأحد محاور الندوة؛

- يشترط في البحث الجدة والعمق، والالتزام بالشروط العلمية والمنهجية المتبعة أكاديمياً؛

- أن يتحرى الباحث ملخصاً دقيقاً لبحثه، لا يقل عن 250 كلمة، بالعربية والإنجليزية والفرنسية مديلاً بخمس كلمات مفاتيح على الأقل وسبع على الأكثر.

- أن يكون النص العربي مكتوباً بخط Traditional Arabic بحجم 16، وبين السطور 1,5، وأن تكون الهوامش بحجم 12 بالخط نفسه. والنص الأجنبي مكتوب بخط Traditional Arabic بحجم 12، وبين السطور 1,5، وأن تكون الهوامش بحجم 12 بالخط نفسه؛

- تخضع البحوث للتحكيم العلمي، على أن يتعهد أصحاب البحوث المقبولة بإجراء التعديلات التي تقترحها اللجنة العلمية عند الاقتضاء في الأجل المحددة؛

- ألا يتجاوز عدد صفحات المقالة في صيغتها النهائية باعتماد الطريقة المذكورة أعلاه عشرين صفحة على الأكثر؛

- تقدم العروض المقبولة في مدة زمنية أقصاها (20 دقيقة).

ملحوظة:

المرجو اتباع الخطوات الإجرائية المذكورة تسهيلاً للتحكيم والتصنيف والطبع.

مواعيد مهمة:

- آخر أجل لاستقبال الملخصات هو 15 فبراير 2024؛

- تاريخ الإعلام بقبول الملخصات هو 20 فبراير 2024؛

- تُرسل النسخ الكاملة للبحوث المقبولة قبل 15 مارس 2024؛

-آخر أجل للرد على البحوث المقبولة في صيغتها النهائية هو فاتح أبريل 2024؛
-تاريخ انعقاد الندوة هو 08 و09 ماي 2024.

إجراءات تقديم المقترحات البحثية:

-لا يجب أن يتجاوز الملخص 500 كلمة، دون الإشارة إلى ما يعرف بهوية الكاتب، وأن يصاغ باللغة التي ستقدم بها المداخلة، مختوماً بلائحة المصادر والمراجع المعتمدة في البحث؛
-المرجو إرسال طلب مشاركتكم أو استفساراتكم حصراً عبر البريد الإلكتروني للجمعية المغربية للبحث اللساني:

mslingresearch@gmail.com

مع التسجيل بواسطة الرابط:

<https://form.jotform.com/233416439762562>

ملحوظة:

-رسوم التسجيل في الندوة: لا توجد؛
-لا يتحمل المؤتمر نفقات الإقامة والسفر.

الجهة المنظمة:

- كلية الآداب والعلوم الإنسانية بجامعة محمد الخامس بالرباط، المغرب

- الجمعية المغربية للبحث اللساني

استمارة المشاركة

	الاسم والنسب
	الإطار المهني والتخصص المعرفي
	الجامعة أو مؤسسة الانتماء
	الدولة
	الهاتف
	البريد الإلكتروني
	محور المشاركة
	عنوان المداخلة
بعض الإنتاجات العلمية	
ملخص البحث	



Call for Papers

The First International Conference of The Moroccan Society of Linguistic Research and the Faculty of Letters and Human Sciences at Mohammed V University
May 08-09, 2024

Current issues in applied linguistics

The Moroccan Society of Linguistic Research is organizing its first conference on “Current Issues in Applied Linguistics”. The Society invites all researchers and those interested in applied linguistics issues to participate in this Conference, to be held on May 08 and 09, 2024, at the Faculty of Languages, Literature and Arts at Ibn Tofail University in Kenitra, Morocco. Through this scientific activity, the society aims to create a wide and open space for discussing applied linguistics issues within the framework of the diversity of conceptions and backgrounds that guide it.

The Conference will focus on the following topics:

- **Linguistic situation, Language planning and Language policy**
 - Arabic and languages contact in Morocco: History and current situation.
 - The constituents of multilingualism and comparison between them in function and use.
 - The issues of diglossia.

- Analysis of the attitudes of speakers of the languages used.

- **language in education**

- The study of the Arabic language in pre-university education, in terms of its methods, objectives, educational resources and tools, its share of informatics and communication technology, and its quantitative and qualitative status compared to the study of the foreign language.

- The Arabic language in higher education as a language of scientific research and teaching in various disciplines.

- Renewing the grammatical descriptions and the essential Arabic language studies that form the basis for preparing reference resources in education and research, such as textbooks, dictionaries, and linguistic introductions.

- The linguistic situation in society and its impact on teaching the Arabic language

- Researching ways to plan a better future for the Arabic language in the educational institution and society.

Requirements for Participation:

- The communications should be in Arabic or English or French.

-The research paper should be related to one of the conference themes and topics.

-The search requires authenticity, the fulfilment of the scientific method, and the commitment to academic requirements.

- The researcher attempts to provide an accurate abstract of his research not exceeding (100) words in Arabic, English and French, appended by five keywords.

- The Arabic text should be typed with Traditional Arabic font size 16, spaced 1.5 and the footnotes should be size 12, in the same font. The foreign text should be typed with Traditional Arabic font size 12, spaced 1.5 and the footnotes should be size 12.

- All provide research is subject to scientific arbitration, provided that the authors of accepted research undertake to make the amendments proposed by the Scientific Committee, when necessary, within the specified deadline.
- The number of pages of a complete article, by adopting the above-mentioned requirements, should not exceed twenty pages at most.
- The accepted communication should not exceed 20 minutes while the presentation.

NB.

Please follow the aforementioned procedural steps to facilitate arbitration, document layout, and printing.

Important Dates

- Abstract submission deadline: **February 15th, 2024;**
- Notification of abstract acceptance: **February 20th, 2024;**
- Full papers submission deadline: before: **March 15th, 2024;**
- Notification of final acceptance: **April 1th, 2024.**
- Conference: **May 8 and 9, 2024;**

Research proposal submission procedures:

- the submitted abstract should not exceed (500) words. It must not include the researcher's name, written in the language in which the communication will be presented, and appended by relevant references /the approved bibliography.

- Please submit your abstract, resume or inquiries exclusively via the email of the Moroccan Society of Linguistic Research: mslingresearch@gmail.com

With registration via the link: <https://form.jotform.com/233416439762562>

NB.

- There is no registration fee for presenters of the selected papers.
- The conference does not cover accommodation and travel expenses.

Subscription Form

Full name	
Academic degree and specialty	
University or affiliation institution	
Country	
Phone	
E-mail	
Topic of participation	
Title of the research paper	
Publication	
Abstract	